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Huszonhat év után idén augusztusban új
plébános érkezett Zákányszékre. Cseh
Zoltán atya nyugdíjba vonult, helyére
Püspök úr dr. Janes Zoltán nagyszénási
plébánost nevezte ki. A fiatal pap nem
volt ismeretlen a zákányszéki hívek
elõtt, hiszen pappá szentelése után
egyik elsõ miséjét itt mondta, a nagy-
boldogasszonyi kisbúcsú alkalmával.
Három évvel ezelõtt nagyböjti idõszak-
ban lelkigyakorlatot vezetett itt. Az idei
aratási hálaadási szentmisét már úgy
tartotta, hogy tudta, rövid idõn belül ide
jön plébánosnak. "Elég szorongva, fur-
csa érzésekkel jöttem, most elhívtak úgy
vendégnek, hogy én leszek itt a házigaz-
da" - emlékezett vissza erre az alkalom-
ra.
Dr. Janes Zoltán papi szolgálatának 10
éve alatt ez a hatodik helye: egy évig Kis-
teleken, majd 98 napig Csongrádon volt
káplán, ezután Magyarbánhegyesre ka-
pott plébánosi kinevezést. Ott másfél
évet töltött, ami után visszakerült Csong-
rádra plébánosnak. Csongrádon két év,
majd Nagyszénáson öt év lelkipásztori
szolgálat következett, és most megkez-
dõdött a zákányszéki idõszak. Néhány
hét elteltével dr. Janes Zoltán egy hosz-
szabb interjút adott a ZakaHom-e forga-
tócsoportjának, annak alapján készült az
ÉLETKÉP-ek számára a fiatal lelkipász-
torral a beszélgetés.

Pörgessük vissza az idõ kerekét, mi-
lyen volt a gyermek Janes Zoltán, és
hova kell repülnünk az idõben, ha he-
lyileg a gyermekkorába szeretnénk
visszajutni? 
Egy nagyon-nagyon szép Körös parti városba
kell elutaznunk. A Hármas-Körös partján van
egy 10 ezer fõs városka, Kunszentmárton.
Életemnek az elsõ 14-18 esztendeje oda fû-
zõdik. Ott nevelkedtem öcsémmel, aki 6 év-
vel fiatalabb nálam, és ott töltöttem a nagyon
szép, tartalmas gyermekkoromat. Általános
iskolai tanulmányaimat szülõvárosomban, a
középiskolait  pedig Gyulán, az akkor újrain-
dult katolikus gimnáziumban végeztem. 

Nagyon szép évekre emlékszem vissza, külö-
nösen, ami meghatározta az életemet: a
templomhoz kötõdõ emlékek, élmények,
szertartások. Nagyon sok értékes ember segí-
tett, támogatott. Nem föltétlen abban, hogy
pap legyek. Szülõvárosomban két idõsebb
atya volt egyszerre lelkipásztor, az egyik bent
a kolostorban, a másik pedig a plébánián.
Nem emlékszem rá, hogy egyszer is mondták
volna, "legyél pap". Viszont példamutatásuk-
kal, életükkel segítettek ahhoz, hogy ez ki-
bontakozott bennem. Meghatározó volt szá-
momra az is, amikor oltárszolgálatot - mi-
nistrálást - vállaltam. Nagyon sokat segíthet-
tem a templomban, ez is befolyásolt abban,
hogy mindig fontosnak tartottam a plébániá-
nak és a templomnak a szépségét, szépítését.
Emlékszem, hogy szombatonként a reggeli
szentmise után a Mária szobrot díszítettük
egy idõs nénivel, hol a terítõt kellett cserélni,
hol "hozzál Zolika egy kis vizet", és akkor
friss vizet vittem az elhervadt virágra. Mindig
ott matattam a templomban. Meghatározó,
ízlésformáló a nagyon szép barokk templo-
munk is Kunszentmártonban, ami a szépsé-
get szinte beleoltja az ember lelkébe. 

Szülei számára egyértelmû volt elfo-
gadni, hogy fiúgyermekük a papi hi-
vatást választja?
Nehéz ez minden szülõnek. Nagyszüleim is
azt kérdezgették, mért nem leszel tanár, jo-
gász, orvos, vagy ügyvéd?  Én ötödik osztályos
korom óta érzem azt, hogy pap szeretnék
lenni, hogy reményeim szerint erre hív az Is-
ten, én ebben szeretném megtalálni a bol-
dogságomat. Természetes, hogy a szülõk azt
szeretnék, gyermekük boldog legyen, boldog
családja legyen, legyenek majd unokák, ezt
majd öcsém teljesíti. Végül szüleim azt
mondták, hogy jó, akkor nekünk mindegy,
csak boldog légy. És talán a szülõnek ez a leg-
nagyobb vágya, bármi lehet a gyermekébõl,
csak boldog legyen. 

Fiatal életkora miatt jogos a feltétele-
zés, pappá szentelése nem volt olyan
régen. Mikor volt ez pontosan, hogyan
emlékszik vissza erre az eseményre? 

Tíz évvel ezelõtt, 2004. június 12-én szentelt
pappá Gyulay Endre püspök úr, egy nagyon
szép szentmise keretében. Szülõvárosomból
nagyon sokan eljöttek, hogy együtt ünnepel-
jenek velem. Életem legszebb, legsikeresebb,
legteljesebb napja volt, addigi tanulmánya-
imnak, addig eltelt 24 életévem eseményei-
nek megkoronázása. Püspök úr azt mondta,
ez nem egy megérkezés, hanem az elindulás
pillanata. Pontosan az a nap volt, amikor el
kellett indulni, hogy azt, amit Isten - remé-
nyeim szerint - rám bízott, azt most már má-
soknak is átadjam, vagy éppen mások felé is
közvetítsem. 
Hasonlóan szép, vagy talán még családia-
sabb, bensõségesebb ünnep volt otthon,
Kunszentmártonban az elsõ szentmisém, ab-
ban a templomban, ahol ministráltam, elsõ-
áldozó voltam, megbérmáltak, ahova annyi
szép élmény és emlék fûz. Nagyon szívesen
emlékszem vissza erre az egészen különleges
alkalomra.

(folytatás a 2. oldalon)

Zákányszéki

Dr. Janes Zoltán - plébános



(folytatás az 1. oldalról)
Mit jelent a doktori cím a papi pályán,
és miért tartotta fontosnak, hogy a te-
ológiai tanulmányok után a jogi egye-
temet is elvégezze? 
Papszentelés elõtt 7 évig jártam teológiára,
nem azért, mert megbuktam, hanem mert
ilyen hosszú idõ volt a papképzés. Ott volt egy
nagyon remek tanárunk, dr. Kisházi-Kovács
László, aki most Szatymazon plébános. Õ egy-
házjogot tanított és annyira megszerettette ve-
lem, hogy már akkor felmerült a gondolat - õ
is sugallta egy kicsit -, folytassam tovább az
egyházjogi tanulmányaimat. Elõbb nemet
mondtam, mert tudtam, papi pályám kezde-
tén erre nem lesz lehetõség. Amikor
Magyarbánhegyesre kerültem, beindítottuk a
lelkipásztori feladatokat, és szépen ment min-
den, mondtam püspök úrnak, hogy "Püspök
Atya, szeretnék továbbtanulni". Megkaptam
ajánlását, és 2007 tavaszán felvételiztem a
Pázmány Péter Katolikus Egyetem Kánonjogi
Posztgraduális Intézetébe. Hál' Istennek, a
vizsgák és a doktorátus is nagyon jól sikerült,
és azt mondom, megérte.  
Az egyházjogban nagyon szépnek tartom azt,
hogy az egyházi törvénykönyv az egész világon
az összes katolikus hívõt, papot, templomot,
plébániát, mindent 1752 törvénnyel irányít.
Van ugyan A és B része, vannak paragrafusok,
de egy ilyen egységes törvénykönyvet létrehoz-
ni, ami az egész világegyházra egyformán ér-
vényes, valami szenzációs dolog. Meg akartam
ezt ismerni, szerettem volna ezt kutatni. Most
használni is tudom, mert szeptemberben ki-
neveztek a püspöki bíróságra, ott az egyházi
perekben szentszéki kötelékvédõként tudok
közremûködni.

Viszonylag váratlanul érte Önt is a
hír, amikor megtudta, hogy Püspök úr
Nagyszénásról Zákányszékre helyezi.
Hogyan élte meg ezt a pillanatot, és
nemcsak ezt, hanem a többi áthelye-
zést is, ami az elmúlt 10 év alatt tör-
tént?
A bemutatkozó szentmisémen említettem a
kedves híveknek, hogy minden változás ne-
héz. Nehéz a híveknek, most a zákányszéki hí-
veknek is, mert megszerették, hozzászoktak
26 esztendõ alatt Cseh Zoltán atyához, aki na-
gyon sokat tett ezért a faluért. Emberi kapcso-
latokban, felújításokban, a lelki életnek az is-
tápolásában, házszentelések, családi esemé-
nyek, családi alkalmak, ezek kitörölhetetle-
nek, és hálátlanok lennének, ha ezekre nem
gondolnának vissza és nem emlékeznének
Atyának a mûködésére. Nehéz azért is a hívek-
nek a változás, mert most érkezett egy 35 éves
valaki, és mondhatnák: nem tudjuk, mit

akar. Remélem, nem mondják. 
Nehéz a papnak is a váltás. Sokan kérdezték:
felújítottad a plébániádat, szépítgettünk ezt-
azt, nem volt rossz otthagyni? Ami igazán ne-
héz, veszni hagyni az emberi kapcsolatokat,
amik olyan nehezen alakultak ki. Idõ kell ah-
hoz, hogy megismerjem a híveket, a hívek
megismerjenek engem, és ne csak formális
pap és hívõ viszony legyen, hanem ennél sok-
kal mélyebb, egy emberi, bensõséges, bizalmi
viszony. És ehhez nagyon, nagyon sok idõre
van szükség. 
Ennyibõl nagyon nehéz az elválás, de mindig
benne van az újrakezdésnek, a "mit csinálnék
másként, ha újra kezdhetném" gondolatok-
nak is a lehetõsége. Sok-sok terv, amit itt
majd lehetõség lesz megvalósítani, vagy talán
majd én is tudok alakítani az egyházközség és
a község kulturális, lelki életén. Ennyibõl vi-
szont örömteli minden újrakezdés, mert vala-
mi frissesség, valami újnak a csírája bonta-
kozhat ki. Újabb lendületet ad az a várakozás
is, hogy ezzel a közösséggel mit tudok tenni,
hogyan tudom õket gazdagítani, és hogyan tu-
dom Isten üzenetét átadni nekik.  

Az eddigi szolgálati helyszíneken elég
rövid idõt töltött el, mégis mindenütt
otthagyta a lenyomatait. Tudjuk a
Délmagyarország cikkébõl is, hogy sír-
va búcsúztatták a távozó Zoltán Atyát.
Mit gondol, mi az Ön titka, hogy ennyi-
re szeretik? 
Nem tudom. Titok. Ez számomra is titok. II.
János Pál pápának van egy szenzációs könyve,
a címe, Ajándék és titok. Ezt õ a papi hivatás-
ra vonatkoztatja, de ha erre a számomra pi-
rongató kérdésre kell válaszolni, akkor én is
inkább ezt a könyvcímet adnám válaszul,
hogy ajándék és titok. Titok, mert fogalmam
sincs a miértrõl. Igyekszem ember maradni,
soha nem szerettem a "mû" kapcsolatokat,
vagy a kirakat viselkedést. És ajándék min-
denféleképp, mert a szeretetet nem lehet ki-
követelni. Éppen ezért ajándéknak érzem,
amikor azt tapasztalom, elfogadnak, segíte-
nek, támogatnak, szeretnek. 

A zákányszéki egyházközség életében
tervez-e a közeljövõben változásokat,
a plébánia internet-es megjelenésén
gondolkodik-e? 
A változásokról most még korai lenne szót ej-
teni. Nem lehet úgy papnak lenni, hogy én va-
gyok itt a plébános, és mindent meg fogok vál-
toztatni. Ezt nem szabad. A hívek is biztos ér-
zik - mint ahogyan már jelezték is az igényü-
ket -, kicsit változtatni, csiszolni kellene. A két
települést ellátva látom, össze kell hangolni az
idõbeosztást, és a programokat is. Vannak öt-

letek a fejemben, de egyelõre még én is puha-
tolózom. Szeretném megismerni, hogy az em-
berek mit szeretnének, mik a vágyaik, a gon-
dolataik, mik a célkitûzéseik, mert az nagyon
rossz, ha a pap kitalálja, hogyan akarja kor-
mányozni az egyházközségét.
Nagyszénáson a hétfõ és kedd volt a szentmi-
sék nélküli nap, itt Zákányszéken is szeret-
ném a hétfõi napomat szabaddá tenni. De ha
egy gyászhírrel jelentkeznek, és azt mondja a
gyászoló család, mindenkinek a hétfõi nap jó,
természetesen kötelességem ennek a kérés-
nek eleget tenni. Tehát alapjában véve, ha
semmi egyéb program nincs, akkor a hétfõi
szabadnaphoz ragaszkodom. 
Lelkipásztori programom egyik eleme a jelen-
lét: jelen lenni a település, a község minden-
napjaiban, életében, jelen lenni a környezõ
településeken, jelen lenni a világban, és erre
kiváló alkalom az internet. Egy nagyon áldá-
sos dolog, érték számunkra,  mert ezen ke-
resztül lehet tájékoztatni, kapcsolatot tartani,
és jobban el lehet juttatni az örömhírt min-
den lakásba. Természetesen mindenképpen
szeretnék egy saját egyházközségi honlapot
mûködtetni (plebania.zakanyszek.hu), és
természetesen ezen az internetes portálon is
jelen lenni, mint egyházközség, mert magán-
személyként már szerepelek.

A zákányszéki és a bordányi lelkipász-
tori szolgálat ellátása teljes embert
igényel. Marad-e egyáltalán szabad-
ideje, és ha igen, akkor azt milyen te-
vékenységekre fordítja szívesen?
Ha arra lehetõség van, nagyon szeretek kirán-
dulni, külföldön is, belföldön is, vagy akár-
csak egyik-másik településen. Még kirándul-
nom, ismerkednem kell Zákányszékkel is,
noha már körbebicikliztem egyszer-kétszer a
falut. Nagyon szeretem az útifilmeket, így ha
az ember valahova nem juthat el, mégis meg-
ismerheti az ott élõ embereket, életeket. 
Olvasni is szeretek. Sokszor kevés ideje van
arra az embernek, hogy egy szuszra egy köny-
vet elolvasson, de mégis jó érzés, mert sok ér-
tékes gondolattal gyarapszik. Nagyon szere-
tem Paulo Coelho írásait, nagyon értékes író-
nak tartom. A szabadidõmben oly szívesen
gyakorolt kerékpározást, beszélgetéseket, ta-
lálkozásokat hobbinak is lehetne tekinteni,
hiszen szinte összefolynak a határok.

Mi a lelkipásztori üzenete a zákány-
széki és környékbeli híveknek? 
Amikor plébánosnak kineveztek az elsõ he-
lyemre, Magyarbánhegyesre, akkor választot-
tam egy mottót, Jézusnak talán ez az egyik leg-
fontosabb mondata.

(folytatás a 8. oldalon)
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DÍSZPOLGÁRAINK
"A legnagyobb veszély nem abban rejlik, ha
túl magasra tesszük a mércét, és nem érjük
el, hanem abban, ha túl alacsonyra, és azt

beteljesítjük."
(Michelangelo)

2014-ben ismét bõvült a község díszpolgá-
rainak száma. A jubileumi falunapi ünnep-
ségen a "Zákányszék Község Díszpolgára"
kitüntetõ címet DEME JÓZSEFNÉ nyugalma-
zott iskolaigazgató vette át, akinek életpá-
lyája elismeréséül, nyugdíjba vonulása al-
kalmából adományozta a legmagasabb
szintû helyi elismerést a Képviselõ-testület. 
A kitüntetett 35 évig volt a zákányszéki álta-
lános iskolások oktatója, nevelõje, a peda-
gógus közösség összetartó vezetõje. 1994-
ben elnyerte az igazgatói megbízást, amit
18 éven keresztül, 2012. december 15-ig tö-
retlen lendülettel látott el. Vezetõi prog-
ramját így fogalmazta meg: "Az iskola szel-
lemileg önálló, alkotó közösség, melynek
egyaránt fontos tagja a gyermek, a pedagó-
gus, a szülõ és minden alkalmazott." Magas
mércét állított maga, és munkatársai elé.
Munkáját két alkalommal is miniszteri ki-
tüntetéssel ismerték el. 
Deme Józsefné érdemeit kitüntetése indok-
lásában megörökítették, az ünnepségen is-
mertették. Úgy gondolom, nem vagyok egye-
dül azzal a kérdésemmel, ki is a szentesi
születésû Kanász Nagy Éva - Deme Józsefné
-, akit életútja Zákányszékre vezetett, itt
gyökeret eresztett és valódi otthonra talált.
Ezért a beszélgetést a gyermekkori emlé-
kek felidézésével kezdtük.

Hogyan élt Kanász Nagy Éva Szentesen,
milyen gyermekkora volt, hogyan készült
a tanári pályára? 
Szentesen születtem, az apai rokonságom tõs-
gyökeres szentesi. Itt nõttem fel, csodálatos gyer-
mekkorom volt. Végtelen önálló emberkének

születtem, már 3-4 évesen boltba jártam vásárol-
ni. Még nem voltam iskolás, amikor már kistor-
nára jártam. Bicikliztem, úsztam, nagyon egész-
séges életmódot éltem. Én azóta is ebbõl élek, in-
nen az õsi energia.
A központi iskolában - ma Szent Erzsébet Katoli-
kus Iskola - végeztem a nyolc osztályt, majd
1968-tól 1972-ig a szentesi Horváth Mihály Gim-
náziumba jártam. 
Az édesapám nagyon szigorúan nevelt, és nekem
hatodik osztályos koromtól a fõiskola második
évéig minden nyáron másfél hónapot kötelezõ
volt dolgozni. Ezt is nagy örömmel éltem meg.
Kezdetben csak 4, utána 6, végül 8 órában lehe-
tett dolgozni. Elõször csak kifutó, majd egészség-
ügyi írnok voltam. Dolgoztam a Barneváll-nál a
csomagoló üzemben, a geodétáknál léchordozó
voltam. 
A mai világban azt sem lehet elvárni a kisgyer-
mektõl, hogy 2 hetet valahol dolgozzon. Akkor
másfél hónapot dolgoztam, mert apukám azt
mondta, akkor fogod a tolltartódat meg az új ci-
põdet megbecsülni, ha azért te dolgoztál. Közép-
iskolás koromban megmondták, elmehetek nya-
ralni egy hétre, de annak árát meg kell keres-
nem. Ezért nagyon hálás vagyok, mert rengeteg
élettapasztalatot szereztem, meg kitartást. Vissza-
emlékszem arra is, voltam már 17 éves, és min-
den reggel fütyülve mentem dolgozni. Nem
mondtam azt, hogy "uncsi", meg "nem akarom",
meg "ez engem nem érdekel", ezek a fogalmak
valahogy kimaradtak a szótáramból. 
Mindenféleképpen tanár szerettem volna lenni.
Kacsingattam a mûvészetek felé, tornáztam és
rajzoltam. Jelentkeztem a szegedi tanárképzõ fõ-
iskolára, földrajz - rajz szakra. Viszont az a kész-
ség, amivel én rendelkeztem, kevés volt, és elsõ-
re nem vettek fel. Ez nem vette el a kedvem, el-
kezdtem magántanárhoz járni, rajzolni. Az õszi
idõszakban Kerekes István szobrászmûvész élt
Szentesen, õ vett a szárnyai alá, és a hideg, fûtet-
len mûteremben még karácsonykor is rajzoltam.
Szeptembertõl a Kontakta cég óvodájában voltam
egy évig képesítés nélküli óvónõ. Innentõl indult
a pedagógus pályám. Továbbra is hetente két-
szer-háromszor rajzoltam, mûszaki rajzolói ok-
levelet is szereztem. Tavasszal már Szegedre is
jártam gyakorolni, és így sikeres lett a felvételi. 
Alighogy megszáradt a tinta a diplomá-
don, máris Zákányszékre érkeztél. Ki, mi
volt az "útmutatód"?
A fõiskolán harmadéves koromban férjhez men-
tem, negyedév novemberében megszületett Laci
fiam. Maradtam nappali hallgató, az államvizs-
gán párnán ringattam Lacit, úgy vizsgáztam. És
1977 augusztusában már jöttem Zákányszékre,
egyéves gyerekkel. 
Életemben vannak különleges dolgok, amik po-
zitívan hatottak. Ilyen volt "megtalálnom" Zá-
kányszéket is. Diplomázás elõtt sem a járásnál,
sem a megyénél nem tudtak állást ajánlani. A fõ-
iskola tanulmányi osztályán Füzesi Sándorné

ajánlotta a közlönyben Zákányszéken meghirde-
tett állást, azzal, hogy gyönyörû kis falu. Kijöttem
az iskolához, bemutatkoztam a tanácselnök asz-
szonynál is, majd augusztus 16-ával aláírtuk a
munkaszerzõdésem. Az itt megkezdett csodála-
tos pedagógus életpályám 35 évig tartott, 2012-
ben ért véget.  
Már nyugdíjas voltam, amikor volt iskolaigazgató
kollégáim meghívtak egy kirándulásra. Indulás-
kor a buszra szállók között felismertem
Füzesinét, akivel több évtizede nem találkoztam,
de nem szóltam. Jött a búcsú, amikor tõlem el-
köszöntek, kaptam ajándékot, meg sok szép út-
ravalót, és akkor meséltem el, hogy akiért ezt a
pályát végigjártam és nem akárhol, hanem Zá-
kányszéken, az itt ül. Õ az a Füzesi Sándorné, aki
ajánlotta, hogy ide kerüljek. Hát, megmondom
õszintén, nagyon sírtunk, és nagyon boldogok
voltunk.
A képviselõ-testület életpályád elismeré-
séül díszpolgári címmel tüntetett ki. Az
elismerés átvételekor Müller Pétertõl
idéztél. Azokból a szeretetmorzsákból,
kérlek, ossz az Életképek olvasóinak is!
Az életem, a tanulmányaim, a munkám, elkép-
zelésem szerint alakult. Azt nem mondom, hogy
mindenben sikeres voltam, magánéletemben
voltak hullámvölgyek, de onnan is mindig sike-
rült kikerülnöm. És büszke vagyok az egy fiamra,
akit felneveltem, magas pozícióba került, édesek
az unokáim, végül is egy elégedett életet mond-
hatok magamnak. 
A díszpolgári cím nagy megtiszteltetés számom-
ra. A cím elnyerése mögött nagyon sok ember tá-
mogató tevékenysége is áll. Ezért ezt a címet -
szívem szerint - egy szép gondolat, szeretetmor-
zsa formájában megosztanám, Müller Pétertõl
idézve: tiszteljük egymást; örüljünk, ha van
munkánk; az Isten kapui mindenki elõtt nyitva
állnak; a becsület a legfontosabb emberi erény;
legyünk büszkék gyermekeinkre; a jótékonyság,
a hit, és a szellemiség gazdagítja az ember életét;
a boldogság a siker legjobb mércéje; a közössé-
gért tenni érdemes. 
Mit jelent Neked Zákányszék? 
Zákányszéken nagyon sok kitartó, szorgalmas,
becsületes, dolgos ember él. Csodálatos képessé-
gekkel rendelkezõ, tisztelettudó, szép és okos
gyerekek vannak itt, öröm volt velük dolgozni.
Rendkívül tehetségesek is, amire nagyon büszké-
nek kellene lenni. 
Zákányszéken mindig biztonságérzetem volt, és
ez a falu olyan élhetõ! Itt több idõt töltöttem el,
mint a szülõvárosomban - ott 22 évig éltem, itt
meg most már 37 lesz -, hûséges maradok. Új
közegben gyökerek nélkül nem igazán érzi jól
magát az ember, itt meg már - úgy érzem - van-
nak gyökereim. Zákányszéken maradok, én így
döntöttem. 

- tanács - 
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"Vannak az életnek olyan kis, zárt körei, ahol
az ember úgy érezheti, hogy értelme van az éle-
tének. A "kert", ahol elmerül a gyümölcsfák
metszésében, a "mûhely", ahol hamarosan az
utolsó alkatrész is beleillik majd az örökmoz-
góba, a "padlásszoba", ahol remekmûvek szü-
lethetnek, a "könyvtár", ahol ott zsonganak az
emberiség gondolatai." (Hankiss Elemér)

A Zákányszéki Életképek 2009. decemberi szá-
mában az intézményeket bemutató sorozatban
már megjelent a mûvelõdési ház történetét fel-
dolgozó írás "Az öreg kocsmától a kultúra házá-
ig" címmel. Van egy intézmény, amelyrõl akkor a
terjedelmi korlátok miatt nem esett szó, pedig
sorsa a kezdetektõl napjainkig szorosan összefo-
nódott az "anyaintézménnyel". Ezt a hiányossá-
got szeretném most pótolni, ismerjük meg  a Zá-
kányszéki Községi Könyvtár történetét. Erre a
könyvekkel kikövezett útra invitálom most Önt,
kedves olvasó! Az idegenvezetõ szerepét vállalva
számomra is izgalmas kalandra vállalkozom, hi-
szen érintettként jólesik majd elrévedni a múlt
meghatározó korszakain. Ha most életem regé-
nyét írnám, abban is külön fejezetet szentelnék
annak a sok-sok évnek, amióta mindennapjaim
részévé vált a könyvtár. Errõl a "szívemcsücske"
intézményrõl írni megtisztelõ feladat, emléket ál-
lítani az elõdöknek pedig megható kötelesség. 

EGYSZER VOLT, HOL NEM VOLT…
… volt egy vert falú, alacsony, nádfödeles kis
kocsma - az ún. Lengyel kocsma - a mai mûve-
lõdési ház belsõ udvarában, ahol Lengyel Imre
tulajdonos különbözõ programokkal, bálakkal,
színielõadásokkal, kuglipályával csalogatta a ven-
dégeket. Lengyel Imre halála után fia, Lengyel
Béla 1937-ben a régi mellett egy új kocsmaépü-
letet építtetett, amely egyben a mai mûvelõdési
ház alapjait is képezte. A söntésbõl nyíló nagyte-
rem végében egy kis színpad kapott helyet, jelez-
vén, hogy ez nem csak egyszerû italkimérõ hely.
Már ekkor megmutatkoztak a helyi kulturális
élet csírái, az amatõr színjátszás kezdetei. Ami-
kor az épületet államosították, itt kezdte el mû-
ködését a mûvelõdési ház, majd a könyvtár. A fa-
lusi közmûvelõdési könyvtárak létrejöttében
nagy jelentõsége volt az 1952-ben kiadott minisz-
teri rendeletnek, amely elõírta a megyei és járási
könyvtárak felállítását. Ennek hatására Zákány-
széken is megnyílt a település elsõ könyvtára
1958-ban. A könyvtárszoba 16 négyzetméteres,
eleinte fûtetlen helyiség volt, ahol a termelõszö-
vetkezettõl kapott zárt szekrényekben tárolták a
könyveket. A berendezést a szegényes megjele-
nés jellemezte, asztal és néhány szék biztosította
a helyben olvasás lehetõségét. A fenntartás, az ál-
lománygyarapítás a tanács feladata volt, a költ-
ségvetésbe "könyvtár" címmel új rovat került. A
kezdeti állományt mindössze 54 darab könyv je-

lentette, mely a Községi Tanács ajándéka volt. Az
elsõ leltári napló bejegyzése szerint ezek a köny-
vek elsõsorban szépirodalmi mûvek voltak, egy-
harmada pedig szakkönyv. 

KÖNYVTÁROSOK ÉS KORSZAKOK
Még tudós történetírók is vitatkoznak a korszako-
lás kérdésén; ki ezt, ki azt a módszert és szem-
pontot tartja üdvözítõnek. Én most a könyvtár
történetének kronológiai folyamatát a könyvtá-
rosok személyén keresztül igyekszem felvázolni,
hiszen õk minden idõben rányomták  egyéni bé-
lyegüket a könyvtár tartalmi munkájára és arcu-
latára.
A könyvtár tulajdonában lévõ 1. sz. Ellenõrzési
napló bejegyzésében Németh Júlia neve szere-
pel elsõként, mint könyvtáros. Arról nincs leírás,
hogy mikor állt munkába, csak annyi derül ki,
hogy 1962 augusztusáig könyvtároskodott a fia-
tal, huszonéves tanítónõ. A könyvtár heti két al-
kalommal tartott nyitva, hétfõn és csütörtökön
délután 5-7 óráig. A nyitvatartási táblát, és az új
könyveket népszerûsítõ üvegszekrényt  jól látha-
tóan helyezték el a mûvelõdési ház folyosóján. Az
olvasók névsorát és a kölcsönzéseket egy füzet-
ben tartották nyilván 1962 tavaszáig, ekkor tértek
át a törzslapokra. A könyvtár egyetlen elõfizetett
folyóirata a Magyar mezõgazdaság volt. 
Németh Júlia távozása után 1962. szeptember
21-én Wagner Istvánné védõnõ folytatta a

munkát tiszteletdíjas könyvtárosként. Az ekkor
már közel kétezer kötetes állománynál szüksé-
gessé vált a szakkönyvek, a szépirodalom és az if-
júsági irodalom elkülönítése, ezért a Járási
Könyvtár munkatársai fõ feladatként jelölték meg
az állomány szétválasztását. A beíratkozott olva-
sók száma 176 volt ebben az évben. Az Állami
Könyvterjesztõ Vállalat jegyzékeirõl történt be-
szerzéseken kívül az állományt jelentõsen növel-
ték a Járási Könyvtár, a Földszövetség és a Közsé-
gi Tanács ajándékkönyvei.
1964-ben vette át a könyvtár vezetését Vass
Vilmos - az egyedüli férfi a könyvtár történeté-
ben -, aki ebben az idõben a Lázártanyai iskola
tanítója volt. A könyvtárosi munkáért tiszteletdí-
jat kapott, ami visszaemlékezése szerint 80-120
Ft lehetett. A könyvtár heti három alkalommal
tartott nyitva, délután 5-7 óráig. Ebben az idõ-

szakban történt meg az a pozitív változás, hogy a
könyvek a szekrényekbõl szabadpolcokra kerül-
tek, amit a Járási Könyvtár munkatársai öröm-
mel konstatáltak. A könyvszekrényeket a tanyai
iskolákban mûködõ letéti könyvtárak kapták
meg. 
Vass Vilmost 1966 októberétõl Nógrádi Piroska
követte a könyvtárosok sorában. A könyvtár láto-
gatottságát kedvezõtlenül befolyásolta a mûvelõ-
dési ház felújítása. Nógrádi Piroska nem egészen
egy évig, 1967 augusztusáig volt könyvtáros, ami-
kor munkahelyi elfoglaltságára hivatkozva le-
mondott a könyvtár vezetésérõl. Tõle Nyári
Erzsébet adminisztrátor vette át a könyvtárat. A
könyvtáros tiszteletdíját havi 220,- forintban álla-
pították meg. 1968-ban már négyféle lap elõfize-
tõje volt a könyvtár. A község lakosságának 27 %-
a könyvtári tag 1967-ben, vagyis 313 fõ a belterü-
leten és 551 fõ a tanyavilágban! A külterületi ma-
gasabb arányt az magyarázza, hogy miután a ta-
nyasi iskolákban kialakultak a letétek - vagyis a
községi könyvtár állományából az öt külterületi
iskola mindegyikébe kerültek ki könyvek -, lehe-
tõség nyílt ezeken a helyeken is a beíratkozásra
és a kölcsönzésre, nem kellett ezért a faluba "be-
menni". Évente általában két alkalommal cserél-
ték a letéteknél a könyveket, a szállítást a Járási
Könyvtár mûvelõdési autója bonyolította. A
könyvtár egyre inkább férõhelygondokkal küz-
dött, melyre megoldást jelentett volna egy új épü-
let. A tervek el is készültek, de a megvalósítás saj-
nos elmaradt. 
1971 szeptemberében Pintér Sándorné vette át
a könyvtárosi munkát Nyári Erzsébettõl. Az állo-
mány gyarapodása ebben az évben kiemelkedõ-
en magas volt, 567 db új könyv került a polcok-
ra. Év végére 5056 kötettel rendelkezett a könyv-
tár - még mindig csak 16 négyzetméteren! A vál-
tozásra két évig várni kellett, 1973-ban kezdõd-
tek el az új könyvtárhelyiség kialakításának mun-
kálatai. Az adventi idõszak a könyvtár életében is
izgatott várakozást jelentett, 1974. december 18-
án adták át az új, 54 m2-es könyvtárhelyiséget a
mûvelõdési ház épületében.
Az 1974-es év személyi változást is hozott, július
1-jétõl Juhász Jolán lett a könyvtáros heti 24
órában. A Csongrád Megyei Tanácstól kapott pót-
hitelbõl új polcokat, társalgóasztalokat, foteleket,
kiállítási falat, könyvbölcsõt vásároltak az új
könyvtárba. Mivel az építkezés ideje alatt 40 fõre
csökkent a beíratkozott olvasók száma, elindítot-
ták a "Minden házban legyen olvasó" mozgalmat.
1975. január 1-jétõl már nem tiszteletdíjas, ha-
nem fõállású könyvtárosként dolgozott Juhász
Jolán. Ebben az idõszakban sokat fejlõdött a
könyvtár, az egy lakosra jutó kötetek száma elér-
te a járás által megállapított átlagot (2,2 könyv/la-
kos).

Könyvárusítás a mûvelõdési ház épülete elõtt
1961-ben, az Ünnepi Könyvhéten
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Az olvasók 15-féle folyóirat közül választhattak,
elkészült a betûrendes és a tárgyi katalógus. Nagy
sikerrel zajlott az "Olvasó Népért" mozgalom. 
1979-ben került a könyvtárhoz Tóth Árpádné
pedagógus, aki az elsõ, diplomával rendelkezõ
dolgozó volt ebben a munkakörben. Újító jelleg-
gel olyan programokat szervezett, amelyek a
könyvtárba vonzották az iskolásokat. Ilyen volt pl.
a "Móra Ferenc prózamondó verseny", a "Mit ol-
vashattak régen a gyerekek" c. kiállítás, a rend-
hagyó irodalomórák, a verses-zenés karácsonyi
mûsor. Tóth Árpádné rövid idõ múlva a pedagó-
gusi pályán helyezkedett el, és megvált a könyv-
tártól. 
1980 augusztusában kezdte el fiatalos lendülettel
a könyvtárosi munkát Papp Irén, aki 1988 má-
jusáig töltötte be ezt a munkakört. 1981-ben az
addig egymástól fallal elválasztott, különbejáratú
két könyvtárhelyiséget (melybõl egyik a mûvelõ-
dési ház TV-s szobája is volt) egy átjáróval össze-
nyitották. Így bár nem növekedett az 54 m2-es
alapterület, mégis kizárólagos használója lett a
könyvtár mindkét helyiségnek. Újításként vasár-
nap délelõttönként gyermekklub indult az óvo-
dás és iskolás korosztály számára. 

A könyvtáros elvégezte a középfokú könyvtárke-
zelõi tanfolyamot, és 1983 júliusától 3100,- fo-
rintos fizetéssel kinevezett könyvtáros lett. Szülé-
si szabadsága alatt rövid ideig Illés Edit, majd
1985. augusztus 1-tõl Kovács-Tanács Julianna
helyettesítette. A kinevezett könyvtáros három év
múlva visszatért, de néhány hónap múlva csalá-
di okokra hivatkozva felmondott - a könyvtár is-
mét vezetõ nélkül maradt. Ekkor kezdõdött az én
könyvtárral kapcsolatos történetem, 1988 máju-
sában Tóth Edina lett a könyvtáros. Azóta állan-
dósult a könyvtáros személye, de szeretném
megemlíteni azokat, akik késõbb abban a kétszer
három évben helyettesítettek, amíg szülési sza-
badságon voltam: Szélpál Aranka, Horváth
Beatrix, Laczkó Barbara, Pintér Katalin,
Pakai Lászlóné.
Az 1988-as elõzményekhez még annyit kiegészí-
tésül, hogy már két éve dolgoztam a mûvelõdési
ház megbízott vezetõjeként, amikor Vass Vilmos,
az ÁMK igazgatója megkérdezte, nem vállalnám-
e el a megüresedett könyvtárosi státuszt, mert

akkor "házon belül" megoldódna a személycse-
re. Rövid hezitálás után igent mondtam, és
könyvtárosként elkezdõdött életem meghatározó
korszaka. Vili bácsinak örök hálával tartozom,
hogy bizalmat szavazott nekem, és meglátta ben-
nem az alkalmasságot - amit akkor én még nem
sejtettem magamról. Az azóta eltelt évek, évtize-
dek egyértelmûvé tették számomra, hogy ebben
a munkakörben nem csak a munkámat, hanem
a hivatásomat is megtaláltam! Nehéz lenne né-
hány mondatban összefoglalni, hogy mi minden
történt a közel 30 év alatt, milyen változásokon
mentem keresztül a könyvtárral együtt. Viccesen
azt szoktam mondani, hogy bár életem elsõ
munkahelyén dolgozom, mégis volt szerencsém
népmûvelõként kezdeni, majd könyvtárosként
folytatni, ráadásul három különbözõ paraméte-
rekkel rendelkezõ könyvtárhelyiségben. Ez utób-
binak 8 éven belül két költözés volt az ára, ami
nem volt könnyû, de megérte a sok munkát. Az
új környezet, az alapterület növekedése elõre
nem remélt, új lehetõségeket tartogatott mindkét
esetben. 

KÖLTÖZÉS ELÕSZÖR, MAJD MÁSODSZOR
Az igazán nagy fordulat 2002-ben következett be
a könyvtár életében. A mûvelõdési ház és a
könyvtár szervezetileg  egységes maradt, de helyi-
leg különvált: a könyvtár a rendezvényház (a volt
községháza) épületébe költözött, ahol akkor már
a teleház  mûködött. A két intézmény a település
információs központjaként kezdte meg közös
munkáját. 
A könyvtár kialakítása során a házasságkötõ te-

rem, és a szomszédos iroda falának átvágásával
biztosították a két helyiség átjárhatóságát. A bel-
sõ, kisebb térben a gyerekeket a "könyvkuckó"
várta, ahol rendszeressé váltak a könyvtári foglal-
kozások. A teljes, közel 80 m2-es alapterületen 12
ezer kötetes állomány állt az olvasók rendelkezé-
sére tágas, esztétikus környezetben. Az új hely új
lehetõségeket tartogatott: a szélessávú internet
segítségével felgyorsult az információhoz jutás
sebessége, a beíratkozott olvasók száma évrõl év-

re emelkedett (megközelítette az 500 fõt!), egyre
több könyvtári rendezvény színesítette a palettát.
Szép és tartalmas nyolc év telt el ezen a helyen,
amikor ismét költözés elõtt állt a könyvtár… 
2010-ben, a mûvelõdési ház pályázatos felújítása
során a lapostetõ részleges beépítésével alakítot-
ták ki a könyvtár új helyét. A 120 m2 alapterüle-
tû, tetõtéri könyvtárhelyiség ésszerû téralakítása,
berendezése, a több ezer könyv tematikus átszál-
lítása és elhelyezése nagy kihívást jelentett, de
idõvel minden a helyére került. A pozitív vissza-
jelzések megerõsítettek abban, hogy az elképze-
lések jók voltak. Talán végre elmondható, hogy a
könyvtár “révbe ért”, és elnyerte végleges helyét,
ahol az elmúlt négy évben sok kellemes órát töl-
töttek már el a látogatók, az óvodás korúaktól a
nyugdíjasokig. És még egy érdekesség a tetõtéri
könyvtárral kapcsolatban: aki Zákányszéken lift-
be száll, garantáltan a könyvtárba jut!
Az emlékezés fonalát itt most nem gombolyítha-
tom tovább, de talán egyszer még részletesen
visszatérek az elmúlt közel három évtizedre,

amit könyvtárosként a zákányszéki könyvtárban
megtapasztaltam. Köszönöm a könyvtárhaszná-
lók eddigi bizalmát és szeretetét, amivel folyama-
tosan megtisztelik a könyvtárat, és a könyvtárost
egyaránt!

Paraginé Tóth Edina

Az 54 m2-es könyvtár a mûvelõdési ház
épületében 2002-ig

2002-2010-ig a rendezvényház
(régi községháza) épületében

Az új könyvtár a mûvelõdési ház 
tetõterében 2010-tõl

“A könyvek nem ritkán a könyvekrõl
szólnak: olyan, mintha egymás között
beszélgetnének. Ennek fényében a
könyvtár számomra mindennél
izgatóbb volt. A hosszú, évszázados
mormogás színhelye, egy felfoghatat-
lan dialógus az írótáblák között, egy
élõ dolog, az erõ tartálya, amit nem
uralhat emberi ész, a titkoknak szám-
talan elme által épített kincstára,
mely túléli alkotóit és közvetítõit.”

(Umberto Eco)
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KÖZTÜNK ÉLÕ TÖRTÉNELEM
Egy olyan embert kerestünk meg, akirõl
keveset tudunk, pedig rengeteget tudna
mesélni, ha meghallgatnánk. Kevés em-
ber mondhatja el magáról, hogy Lázár
Ervin barátja volt, hogy Tõkés Lászlóval
dolgozott együtt a romániai forradalom
idején, vagy édesanyja Bihari Klára osz-
tálytársaként érettségizett. Fleisz Zoltán
mindezt átélte, és szívesen mesélt róla
nekünk.

“Meghatározza az életet, 
ha valaki nem önmagáért él,

hanem valami terhet visz magával,
amit az õsök raktak bele a puttonyába.”

Fleisz Zoltán életét valóban az õsöktõl kapott
terhek cipelése tölti ki, különösen, mióta
nyugdíjas, gyermeke felnõtt és több idõt tud
szakítani erre a nemes feladatra.

Sorsát a történelem nagyban meghatározta,
kezdve az erdélyi szülõház adta útravalóval,
ami az emberséget, hitet, az emberi tartást és
a minden körülmények között való helytállást
tartalmazta. 
Szülei erdélyi polgárok voltak, akik ugyan tisz-
tában voltak nemesi mivoltukkal, de nem tar-
tották fontosnak a mindennapokban. Édes-
anyja nagyon sokoldalú, végtelenül hívõ asz-
szony, árvaházi védõnõ, késõbb nõi szabó,
banktisztviselõ. Még akkor érettségizett, ami-
kor Romániában a nõket kitiltották a középis-
kolákból. Tizenhárom gyermeke közül nyol-
can élték meg a felnõtt kort, de közülük is
volt, aki fiatalon meghalt.

“Egyszerre 5-6 gyerek volt otthon, de édes-
anyám mindig hozott ki a munkahelyérõl né-
hány árvát, hogy meglegyen a létszám az asz-
talnál.” - emlékezik szeretettel Fleisz úr.

Felhõtlen nagyváradi éveinek a II. világháború
borzalmai vetettek véget, miután lebombázták
az otthonukat. Vasutas édesapjának köszön-
hetõen kerültek Magyarországra, ahol a sem-
mibõl kellett újraépíteniük életüket a még
mindig tartó háború idején, amikor minden
szónak, tettnek vagy darab kenyérnek különös
jelentõsége volt.
A nehéz körülmények csupán a család min-
dennapjait bonyolították, de az alapvetõ érték-
rendjét nem borították fel. Minden költözés
után újra indítottak egy többé-kevésbé ön-
fenntartó gazdaságot, és a gyerekek megtanul-
ták a fizikai munka, az önellátás alapjait is. A
szülõk nem szóltak bele a pályaválasztásba, az

volt az elvük: “Lehetsz fiam juhász is, de csak,
miután leérettségiztél.”  Ennek a szigorú ne-
velésnek eredményeképpen minden gyer-
meknek felsõfokú végzettsége, több diplomá-
ja van.
A család rengeteget költözött az országon be-
lül, mindig az aktuális élethelyzetnek megfe-
lelõen, minek következtében aztán szétszó-
ródtak, s ma már szerte az országban találunk
Fleiszeket, sõt határainkon kívül is élnek a
népes rokonság tagjai.
Senkinek nem volt könnyû az élete közvetle-
nül a háború után, vagy az ötvenes években,
de egy menekült, kilenctagú család, akinek
még nemesi felmenõi is vannak, mindenhol
hátránnyal indult. Nem azt tanulhatták és
nem ott, ahol szerették volna, így lett például
Fleisz Zoltán vendéglátós, cukrász és még
számtalan rokon szakma mestere, hiszen
érettségi után nem vették fel az egyetemre
"helyhiány" miatt.
A családi indíttatásnak köszönhetõen nem
elégedett meg azzal, hogy egy szakmát úgy
ahogy megtanul, mindenbõl a legjobb akart
lenni. Ez sikerült is neki egészen addig, míg
az egészsége közbeszólt és a kõolajiparban he-
lyezkedett el. Valószínû nem a véletlen vitte
erre az útra, ahol a húsz év alatt újra csak köl-
töznie kellett az aktuális megbízatásnak meg-
felelõen. Zákányszékre is e munka, valamint
a jótékonykodás révén került. Dolgoztak a
környéken, meglátta a házhoz vezetõ lomb-
sátrat, szerelem volt elsõ látásra. Mivel egy ro-
konának épp segítségre volt szüksége lakás-
gondjai megoldásához, megvette a tanyát. A
rokonok azóta már saját lábukra álltak, a bir-
tok megmaradt, s azóta is szolgálja gazdáját.
De nem csak a szakmájában akart a legjobb
lenni, hanem az otthonról hozott útravaló ha-
tására az egyházi életbõl is kivette a részét.

Fleisz Zoltán

Családi emlékek a falon

Fleisz gyerekek
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Presbiteri szolgálatot teljesített, s akár anyagi,
akár lelki feladatokat hozott elé az élet, min-
denütt helytállt. Részt vett a siófoki Új Refor-
mátus Templom építésében vagy a balaton-
szabadi mûemléktemplom felújításában, de
ha közösségszervezésrõl volt szó, akkor is az
elsõ sorban dolgozott, például a mórahalmi
szórványgyülekezet létrehozásakor.
A rengeteg költözés rengeteg új ismeretséggel
is járt, ami egy ilyen érdeklõdõ embernek fel-
becsülhetetlen kincs - és utólag elmondható,
hogy vezette a sorsa felé. 
A kalandos életút minden állomása mintha
egy irányba vitte volna sorsát, mutatván élet-
feladatát: a történelem kutatását.

Jelenlegi hivatalos lakóhelye is
Balatonszabadi, aminek csatolt községe Sió-
maros. Itt van a világ legelsõ köztéri Kossuth
szobra. Kossuth Lajos halála után négy
hónappal már állt. Nagy becsben tartják a he-
lyiek és valóságos Kossuth kultusz alakult ki a
községben, ennek következtében itt mûködik
az ország elsõ Kossuth köre. Mint a történe-
lem iránt érdeklõdõ ember, kérte felvételét a
körbe, de a tagságnak feltételei voltak. Hogy
megfeleljen a követelményeknek, elkezdte
kutatni a Kossuth szobrok történetét. Talált
egy olyan Róna József által készített Kossuth
szobrot, ami még az Ádámfy katalógusban
sem volt benne (A világ Kossuth szobrai; 20
köztéri Kossuth szobor története) 
Innen kezdve nem volt megállás. Felkutatta a
Trianon által elcsatolt területek Kossuth-
szobrait,  5-öt dolgozott fel teljesen publikál-
ható minõségben. 
Közben az élet újabb kutatni valót hozott elé.
A történész nagybácsi elkezdte kutatni a csa-
ládfát, majd halála után az egész dokumen-
tum csomagot átadták unokaöccsének, aki el-
fogadva a családi kihívást, folytatja a megkez-
dett munkát. Szerencsére a gondos õsapák
1811 óta feljegyezték a családok legfontosabb
eseményeit a családi bibliába, ami most is

Fleisz úr birtokában van, mint leghitelesebb
dokumentum.
Az ide feljegyzett adatokat megelõzõ idõkre vi-

szont még a legöregebb családtagok sem em-
lékezhetnek, így csak a levéltárak kincseire

hagyatkozhat a kíváncsi utód. Ezt a nagy kitar-
tást kívánó munkát nem mindenki vállalta
volna, hiszen nagyon sok adománylevélen,
keresztlevélen kellett megkeresni az adott ne-
vet, vagy utalást, esetleg lefordíttatni  latinból.
De még az sem jelentett könnyebbséget, ha
magyarul íródott, hiszen nem egyszerû a régi
magyar szövegek értelmezése sem.
A sok évtizedes kutatás aztán meghozta ered-

ményét, a család eredetét sikerült visszavezet-
ni  elõször az 1650-es évig, amikor Rákóczi
Györgytõl megkapták a címeres nemesi leve-
let, majd második körben egészen Mátyás ki-
rály anyjáig, Szilágyi Erzsébetig. 
“Minthogy tehát a kérelmezõ Józsefnek le-

származása az1650-ben újra nemességet
nyert õstõl kezdve a mai napig hiteles okmá-
nyokkal, minden kétséget kizáróan bizonyítva
van, kérelmezõnek nemességét s nemesi elõ-
nevét igazoltnak jelentem ki…” (Bihar Vár-
megye alispánja 1918.)

Mivel is foglalkozik ma egy igen mûvelt zá-
kányszéki nyugdíjas, akinek nemesi felmenõi
vannak?
Az élete nem változik azért, mert bebizonyítot-
ták, amit már eddig is tudtak. Hiszen a neme-
si birtokok már rég az enyészeté, ha voltak
egyáltalán, a hivatalokban sem jelentene sem-
miféle elõnyt, ha valaki a nemesi kutyabõrt lo-
bogtatná. 
A tartás azonban megmaradt, a család min-
dennapjait átszövõ önzetlenség máig hat. Na-
gyon sok szegény ember talál menedékre, egy
jó szóra Fleisz Zoltánnál, aki a Máltai Szeretet-
szolgálatnak is önkéntese, s mint ilyen, min-
dig a rászorulók segítõje. 
Kívánjuk, legyen ereje végigvinni önként vál-
lalt feladatát, s találja meg méltó helyét a mi
falunk közéletében is.

Petákné Fazekas Aranka

A restaurált kutyabõr

A számmisztika szerint Fleisz Zoltán
nevének száma alapján: örökké
kételkedik, ellenkezik, és épp ebbõl az
állandó feszültségbõl képes megalkotni a
tökéletes egységet. Erõs a fantáziája,
ugyanakkor meglehetõsen gyakorlatias is.
Legfontosabb célja a világ jobbítása, az
ellentétek megszüntetése, és ezért bár-
mikor tenni is képes.
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(folytatás az 2. oldalról)
Ezt a mondatot és a hozzá kapcsolódó gondola-
tokat szeretném üzenni a híveknek. 
Jézus az utolsó vacsorán bátorítja az apostolo-
kat. Az apostolok érzik, hogy valami van a leve-
gõben, Jézus nem olyan, mint máskor. Búcsú-
zik, õ tudja, nemsokára meg kell halnia, de
mégis aggódik azokért, akiket szeret. És azt
mondja búcsúzáskor az apostoloknak: Ne nyug-
talankodjék szívetek! Higgyetek az Istenben! 
És ez a két mondat, két felszólítás mindenkinek
feladatot adhat. Az elsõ része a bátorítás: ne
nyugtalankodjék szívetek! - amikor annyi min-
den nehézséggel kell számolnunk, életünknek a
bizonytalanságaival, nem tudom, mit hoz a hol-
nap, mi lesz velem, ha… És itt mindenki gon-
dolhat arra, ami neki talán a legszívszorítóbb,
vagy legaggasztóbb. S ezekben a pillanatokban,
amikor az ember kapaszkodót keres, akkor Jé-
zus nekünk is ezt üzeni, ne nyugtalankodjék szí-
vetek, higgyetek Istenben! 
Itt a Homokhátságon hagyományos vallásossá-
got lehet tapasztalni, de fontos, ez ne legyen ru-
tin, és ne csak évi egy alkalommal, amikor az éj-
féli misén ott vagyok. Ez a minimum. Legyen
személyes kapcsolatuk Istennel, tudjanak benne

bízni, tudják õt megszólítani. Tudják megkö-
szönni mindazt az ajándékot, amit kaptak tõle, a
képességet, a lehetõséget, a tehetséget. 
Megköszönöm azt a bizalmat, amit eddig is ad-
tak beszélgetéseikben, a költözés nehézségei-
ben. Szeretném, ha ezt a bizalmat, ezt a nyitott-
ságot irántam továbbra is megõriznék. Igyek-
szem - nem csak a hívõknek - szolgálatukba sze-
gõdni,  segíteni, amivel csak tudok. Nem csak a
katolikus híveknek, templomba járóknak vagyok
a plébánosa, hanem valamennyi zákányszéki és
bordányi lakosnak. Éppen ezért merem azt
mondani és állítani, hogy elsõsorban hivatásom-
ból adódóan mindenkihez van közöm és remé-
lem, mindenkinek lesz hozzám köze, ha lesz idõ
találkozni, megállni egy kézfogásra, beszélgetés-
re. 
Égnek az adventi gyertyák, készülõdünk
Karácsonyra. Kérem, néhány jó tanácsot,
megszívlelendõ gondolatot osszon meg
az ÉLETKÉPEK olvasóival. 
Vigyázzanak az idõbeosztásukra. Vigyázzanak ar-
ra, ne csak azzal teljen az advent és a karácsony,
hogy a Jézuska kinek, milyen ajándékot hozzon,
és milyet kapott. Józan ítélõképességet is kívá-
nok mindenkinek, hogy az ajándékozás miatt ne

vegyenek újabb terheket a vállukra. Az ajándék
lehet akármilyen apró kis figyelmesség, lehet egy
jó hangulatban elköltött vacsora, egy szép
együttlét. Milyen szép volt a gyermekkor kará-
csonya, vagy milyen szépen együtt tud lenni egy
idõs házaspár, akinek családtagjai, unokái
messze földön vannak. Vagy egy egyedülálló,
egyedül lévõ is gazdagon el tudja tölteni a szen-
testét, ha van hite és tudja azt, hogy Isten talán
ott ül a másik terítéknél. Azt is kívánom, kicsit
befelé is tekintsenek, a saját életük korrigálásá-
ra figyeljenek. 
Karácsony ünnepe a tisztasággal - magával Jé-
zussal való - találkozásról szól. Amikor e nagy-
nagy tisztasággal találkozunk, zavarban vagyunk,
és vagy lehúzni akarjuk, vagy elpirulunk, és
irigykedve gondolunk arra, hogy lehet valaki
ilyen tiszta? Ne irigykedjünk, ne akarjuk lehúzni
a másikat, hanem emelkedjünk föl és a másikat
is emeljük föl - a Karácsonynak ez az üzenete. 

Áldott, békés karácsonyi ünnepeket kí-
vánunk a település valamennyi lakójá-
nak!

Tanács Klára - Paraginé Tóth Edina

"Ahelyett, hogy vennék Neked valamit, amit szeretnél, valami olyat adok Neked,
ami az enyém, ami tényleg az enyém. Egy ajándékot. 

Valamit, ami jelzi, hogy tisztelem azt az embert, aki itt ül velem szemben, és arra
kérem, hogy értse meg, mennyire fontos, hogy vele lehetek. Most már van valami-

je, ami egy kicsit én vagyok, van belõlem egy darabkája."
(Paulo Coelho)

Mindenki megannyi alkalommal adott és kapott már élete során ajándékot, mégis a
fogalom egyénenként mást és mást jelent. Van, akinek egy szép ruha, cipõ, táska,
ékszer, édesség jut róla eszébe… van, akinek a drága elektronikus készülékek, mûsza-
ki cikkek, lakberendezési tárgyak. Különbözõ értékrend szerint élünk, mások a
körülményeink és a lehetõségeink… ezért különbözõ minõségû az ajándék(ozás)
öröme is. Jó lenne, ha e szó hallatán - AJÁNDÉK - nem az üzletekben kapható
"tucatáruk" jutnának eszünkbe, hanem a közös élmények, a nagy beszélgetések, az
önfeledt nevetések, a családi összejövetelek, a baráti együttlétek, a varázslatos
könyvek, a közösen elköltött vacsorák, a természet szépségei… vagy egy jó szó, egy
kedves mosoly, egy segítõ kéz, egy sajátkezûleg készített apróság - ezek az élet
“igazi” ajándékai.
Könnyen nyomon követhetõ e sorok igazsága, ha megpróbálunk visszaemlékezni,
mikor örültünk utoljára könnyekig meghatódva valaminek? Nem valószínû, hogy a
valaha kapott legdrágább ajándék fog most hirtelen eszünkbe jutni, és lesz a
legértékesebb számunkra. Vajon emlékszünk-e arra, mi volt az utóbbi évek
ünnepeinek ajándéka… mit kaptunk, és mit adtunk?  Nem szégyen, ha nem jut
eszünkbe… mindez csak megerõsíti azt a feltételezést, hogy a tárgyiasult, "pénzízû"
ajándékok nem hagynak maradandó nyomokat bennünk, hiszen nem élményt,
hanem csak praktikumot hordoznak. 

Én személy szerint azokra a pillanatokra gondolok vissza önfeledt, gyermeki öröm-
mel, amikor "csak úgy" véletlenszerûen megleptek egy aprósággal, miközben egyál-
talán nem számítottam rá; vagy amikor olyan ajándékot kaptam, amiben benne volt
az ajándékozó törõdése, igyekezete… ami azt sugallta, hogy ismer és fontos vagyok
számára, és erre képes volt munkát és idõt áldozni. És még ennél is nagyobb
hangsúllyal raktározódnak el emlékeim archívumában azok a filmkockák, amelyeken
szeretteimet látom az általam készített ajándékokkal, vagy egy váratlan élménytõl
meghatódva. 
Az ajándékban benne van mindkét fél, aki adja, és aki kapja. Különösen igaz ez akkor,
amikor a magunk által alkotott - ezáltal eszmeileg sokkal értékesebb - ajándékkal
lepjük meg szeretteinket. Amíg készítjük, mindig arra a valakire gondolunk, akié
majd lesz. Nem az a monoton pillanat jellemzi, amíg leemeljük a polcról az árut és
a pénztárhoz sietünk vele, hanem azok a hosszú órák, esték, amíg készítettük. Ezalatt
van elég idõ arra, hogy a szeretet is beépüljön a meglepetésbe.
Ha elhisszük és értékeljük, hogy az élet maga is ajándék, akkor még több boldog
percet szerezhetünk önmagunknak és szeretteinknek. Hajnalban a nap ugyanúgy hasí-
tana rést a horizonton, és alkonyatkor ugyanúgy térne nyugovóra bíbor köpenyében…
ha mi nem láthatnánk. Tavasszal a fák akkor is duzzadó rügybe szökkennének, és
nyáron akkor is friss gyümölcsöt érlelnének… ha mi nem ízlelhetnénk. Õsszel akkor is
színaranyba öltözne a természet, és télen halk neszezéssel hullana a csillámló hó…
ha mi nem érzékelhetnénk. Nem mi vagyunk a természet törvényszerûségeinek moz-
gatói, de a sors ajándékaként részesei lehetünk ennek a csodának földi életünk során.
Készüljünk a Karácsonyra azzal a hittel teli érzéssel, hogy - a múlt emlékeit õrizve és
a jövõ titkait remélve - a legnagyobb kincsünk maga a jelen. Az a tudat, hogy
szeretteinkkel lehetünk… és együtt várhatjuk a kis Jézus születését! 

--  rriikkiimmii  --


